
اشاره
همراهان هميشــگي مجلة رشــد آموزش رياضي، سلام و 
درود. بر آن شــديم تا اين شماره از مجلة رشد را، به جاي سخن 
معمول ســردبير، با بهره گيري از سخنان ارزشمند خانم دكتر 
زهرا گويا در نوزدهمين كنفرانس آموزش رياضي آغاز كنيم. 
محتواي الهام بخش اين گفتار چراغ راهي براي همة علاقه مندان 

به رياضي و آموزش كشور است. 
از همة شــما خوانندگان گرامــي دعوت مي كنيم همچون 
گذشته، اين شماره از مجله را هم با علاقه و دقت مطالعه كنيد تا 
از مطالب پربار آن بهره ببريد. اميدواريم اين نسخه از مجله بستر 
مناسبي براي پيشــرفت هاي تازه فراهم آورد و همچنان شاهد 

شكوفايي هاي علمي كشورمان باشيم. 
حسين نامي ساعي

سخنان دكتر زهرا گويا در مراسم افتتاحية نوزدهمين 
همايش آموزش رياضي

ابتدا مي خواهم اين را بگويم كه نگذاريم همايش دوسالانه 
بشود. اين مدت كه د وساله شد چه بهره اي برديم؟ 

28 ســال پيش ما اولين همايش آموزشي را برگزار كرديم. 
درخواست داديم و پذيرفتند و باور كردند كه حوزه هاي آموزشي 
براي خودشان شــأنيت جدا دارند و فقط زائده اي از آن موضوع 
نيســتند؛ خودشان دنياي ديگري هستند. وقتي در سال 1375 
شروع كرديم، تا چندين سال خوشبختانه همايش را سالانه برگزار 
كرديم و نام همايش شد: «همايش سالانة آموزش رياضي ايران». 
اما بعد از چند سال عده اي از همكاران ما از سر دلسوزي و نگراني 
گفتند اگر هر ســال بخواهيم برگزار كنيم، شايد به تعداد كافي 
مقاله نداشته باشيم. يا شايد كيفيت علمي برنامه ها مثلاً خيلي بالا 
نباشد. اين د لهره ها به عزيزانمان تسري پيدا كرد و تصميم گرفته 
شــد همايش را دو ســال يك بار برگزار كنيم. اين در حالي بود 
كه همايش هاي موضوعي فيزيك ، شيمي،  زيست و بعد ادبيات 
فارسي و مانند اين ها خيلي بعد از ما شروع كردند و حالا جلوترند. 
مــا الان نوزدهمين كنفرانس را برگزار مي كنيم. من به تنهايى با 
سماجت اعلام مي كنم همايش سالانه باشد! در اينجا همكاران 

عزيز اتحاديه هم حضــور دارند. خواهش مي كنم حرف مرا يك 
بار ديگر بشنويد و تجديد نظر كنيم.  بعد از اين فرصتي كه براي 
آموزش رياضي ايجاد شد و بعد از گذشت سه سال از دورة كرونا 
كه همه چيز مجازي بود، اواخر فروردين امسال تازه به دانشگاه 
فرهنگيان استان اصفهان مجوز دادند كه همايش آموزش رياضي 
را برگزار كنند. 4٠3 مقاله به دبيرخانة همايش رســيد. اين آمار 
خيلي خيره كننده اي است. نگران چه هستيم؟ چرا فكر مى كنيم 
نمي توانيم خوب برگزار كنيم؟! اگر شما دست سالم را ببنديد و 
وبال گردن كنيد، دو ماه بعد كه باز كنيد، دســت ديگر ماهيچه 
و قدرت ندارد و به ســختي مي تواند حركت كند. ما نمي توانيم 
يك روزه تصميم بگيريم و بعد آن را اجرا كنيم. آموزش رياضي به 
ما ياد مي دهد كه روزها و روزها روي يك مسئله كار مي كنيم و 
در يك لحظه راه حل در ذهن ها جرقه مي زند. آن «يافتم يافتم» 
پشتوانه دارد. ما مجبوريم و لازم داريم كه طي طريق كنيم. رياضي 

يكي از بسترهاي خوب اين كار است.
در همايش ها ما معمولاً 1٠٠ نفر يا 15٠ شركت كننده 
داريم. چرا؟ چون همايش ها به نظر من فراموش  شــده 
هســتند. يعني آن قدر با تأخير برگزار مي شوند كه فراموش 
مي شــوند. البته در اين فراموشي، سه سال كرونا خيلي اثرگذار 
بود. ولي من تأكيد مى كنم  وجود سالانة همايش آموزش رياضي 
حقي را از كســي ضايع نمي كند. نگران نباشــيد! دست درازي 
به مال ديگــري نمي كند. چرا از اينكــه آموزش وپرورش براي 
همايشش هزينه كند، نگرانيم؟! ما دوره هاي بازآموزي معلمان 
را منصفانه ارزيابي كنيم و ببينيم چقدر معلمان از اين دوره ها 
راضي اند. چقدر ايــن دوره ها مبتني بر نيازهاي عاجل معلمان 

برگزار مي شوند.
بگذاريد حرف ها را با هــم در همايش هاي آموزش رياضي 
بزنيم. اگــر با من بود، ايــن همايش را دوبار در ســال برگزار 
مي كردم، نه دو ســالانه! يك بار منطقه اي و يك بار كشوري. 
منطقه ها براي خودشــان همايش را برگزار مي كردند و ســالي 
يك بار هم كنفرانس را در ســطح ملى داشــتيم. اگر اين كار را 
نكنيم، انسجامش از بين خواهد رفت و در همايش دو سال بعد، 

جمعيت نصف مي شود؛ شك نكنيد!
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